
15. novembar  2007.64

NAPREDAK KAO
OBAVEZAN PRAVAC
Uskoro se zavr{ava prvi
~etvorogodi{wi ciklus
organizovanog i dobro
osmi{qenog dugoro~nog projekta
razvoja sporta i fizi~ke obuke
namewenog pripadnicima Vojske
Srbije i Ministarstva odbrane.
Rezultati su vidqivi u svakom
pogledu. Dobili smo br`e, 
ja~e i sposobnije vojnike, 
a u takmi~arskom smislu, 
od evropske periferije stigli
smo u svetsku zlatnu sredinu. 
Sem osvojenih medaqa, pehara 
i rekorda, formiran je sportski
vod, u~vr{}en je me|unarodni
ugled, a sledi osnivawe vojnog
sportskog dru{tva, povratak
Sportskog prvenstva VS,
organizacija zna~ajnih susreta.
Ve} naredne godine, sem ostalog,
bi}emo doma}ini Evropskog
vojnog prvenstva u maratonu,
Prijateqskih sportskih susreta
pripadnika armija zemaqa
biv{ih jugoslovenskih republika,
Evropskog kongresa CISM...

K
Ko iole prati vojni sport lako }e se slo`iti kako vreme pro-
lazi brzinom sprinterske trke. Me|utim, sve {to se de{ava-
lo zbilo se u napornoj maratonskoj bici gde je najte`a atlet-
ska disciplina ne samo primerena metafora ve} slika su-
{tine ogromnog napora, iscrpquju}e borbe s neda}ama i ne-

sumwivog rezultata, najposle. Da, maraton je pravo pore|ewe. Oko-
snicu su ~inile stare{ine, mnogo qudi iz trupe koji su najdirektni-
je uticali na unapre|ewe sporta i fizi~ke obuke u svojim jedinica-
ma, garnizonima. Mo`emo mirne savesti re}i da je taj pokret imao
direktan uticaj i na napredak u krosu, orijentiringu, vi{eboju... 

Bakqa na{eg vojnog maratona preno{ena je od Cera do Ati-
ne, od Beograda do Moskve... Zadivquju}i rezultati postali su
predmet razgovora i analiza u {irim sportskim krugovima, dale-
ko izvan vojnog okvira pa su savezi i organizacije, ugledne firme
i institucije stale uz maratonce, {to je i nagovestilo re{ewe i
kraj muka. Naravno i trajni opro{taj od sistema {tapa i kanapa.

^ETVOROGODI[WI CIKLUS
Sada je sasvim drugo vreme. Otklowene su mnoge dileme,

ta~ke saplitawa i nedoumice. Dodu{e, ne i sve prepreke, ali o
wima }emo kasnije. Na kraju smo ~etvorogodi{weg ciklusa dugo-
ro~nog projekta razvoja sporta i fizi~ke obuke. Re~ je uzela stru-
ka, nauka i organizacija. Na~iweni su programi razvoja, ali
podvu~en je i krajwi ciq. Vrlo obavezuju}i. Ni{ta osim toga ne
dolazi u obzir. Napretkom vojnog sporta sro~enog u krilatici
znati, hteti, mo}i, tre}a dimenzija (mo}) izgra|uje fizi~ku obuku.
Na taj na~in je nekada zanemarena oblast postala mo}an ~ini-
lac sistema odbrane.

[ta to daqe zna~i, pitamo pukovnika Branka Bo{kovi}a, za-
menika {efa delegacije Vojske Srbije u CISM, na{eg proslavqenog
maratonca, nosioca prvog zvawa sportiste godine u vojsci?
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prava multidisciplinarna misija koja je u svom sastavu imala
sve, od vo|a i trenera, preko lekara i fizioterapeuta, snimate-
qa i novinara do spremnih takmi~ara. Nismo zavisili ni od ko-
ga. Na takvom pristupu su nam odali posebno priznawe ~elnici
CISM – predsednik, italijanski general \ani Gola i generalni
sekretar,  holandski pukovnik Mi{el Van Mers – obja{wava pu-
kovnik Zoran [}eki}, na~elnik referata za fizi~ku obuku u
Upravi za doktrinu i obuku General{taba VS. Ina~e, pukovnik
[}eki} je od prvog dana  ~lanstva na{e zemqe u CISM, ~lan na-
cionalne delegacije. 

Mi smo prvi put nastupili sa 30 takmi~ara u konkurenciji
predstavnika armija 102 zemqe. Nije slu~ajno {to se manifesta-

cija odvija u predolimpijskom
ciklusu jer su mnogi takmi~ari
overavali norme za Peking.
Slogan susreta „Prijateqstvom
kroz sport” nije samo puka fra-
za. Doma}in Indija uspela je da
dovede takmi~are iz Pakistana,
obe Koreje, svih {est republika
biv{e SFRJ...

NOVA PIRAMIDA
Iako se 2011. godina ~ini

daleko, ve} se razmi{qa o woj,
odnosno nastupu na igrama u
Brazilu. Bi}e to druga pri~a,
mnoge }e stvari do}i na svoje me-
sto, a za plasman ne treba bri-
nuti. Mo`e samo da bude boqi.

Dotle ima mnogo posla.
[ta daqe?

– Uspostavi}emo pirami-
dalnu organizaciju razvoja. U
bazi }e se nalaziti fizi~ka obu-

ka studentski, {kolski i rekreativni sport a odvija}e se u  Vojnoj
akademiji, Vojnoj gimnaziji, jedinicama i ustanovama Ministarst-
va odbrane i Vojske Srbije. ^ini}e ih stare{ine, vojnici po ugo-
voru i na redovnom odslu`ewu vojnog roka, ~ak i veterani. Iz te
osnove, idu}i ka vrhu, gradi}e }e se takmi~arski sport. Preko si-
stema nadmetawa i selekcije. Imamo ~vrstu nameru da osnujemo
vojno sportsko dru{tvo. Naravno, kada bude doneta zakonska regu-
lativa o kojoj je bilo re~i. U tom kolektivu }e se okupqati i treni-
rati sve najboqe {to imamo: vrhunski treneri, sportski pedagozi,
takmi~ari... O~ekujemo da }e ~lanovi biti i na{i asovi, strelci,
pliva~i, atleti~ari... Poku{a}emo da obezbedimo uslove za rad
kakve nemaju mnogi klubovi. To nije redak slu~aj u svetu. Naravno,
bi}e prostora i za stvarawe ekipa, wihovo u~e{}e u doma}im
{ampionatima, me|unarodnim takmi~ewima – ka`e pukovnik Bo-
{kovi}.

Dokaz koliki je napredak postignut pru`a i letimi~an pogled
na takmi~arski kalendar za idu}u godinu.

– Vrati}emo sportsko prvenstvo Vojske Srbije na veliku sce-
nu. Odr`a}e se u junu 2008, a grad doma}in bi}e Ni{. Naravno,
prethodi}e takmi~ewa na ni`im nivoima, koja }e poslu`iti ne
samo za konstataciju plasmana ekipa i pojedinaca ve} i kao se-
lekcija za veliko finale. Osim toga, bi}emo doma}ini Evrop-
skom vojnom prvenstvu u maratonu koje }e se odr`ati u aprilu.
Istog meseca ugosti}emo u~esnike „Susreta prijateqstva” armi-
ja dr`ava biv{ih jugoslovenskih republika. Jo{ jedan zna~ajan
doga|aj ~eka nas istog meseca, jer }e se u Beogradu odr`ati
Evropski kongres CISM. Dakle, polaga}emo te{ke ispite, ali ~vr-
sto verujem da }emo ih polo`iti s najvi{im ocenama – zakqu~uje
pukovnik [}eki}.

Ako bi se vratili na simboli~nu sliku na{ih sportista koji
su vodili dugu i te{ku borbu, onda bi jasno videli da planiraju
nova takmi~ewa i nove pobede. 

Branko KOPUNOVI]

– Zavr{etak prve faze razvoja podrazumeva i organizaciona
re{ewa po dubini sistema i precizniju podelu nadle`nosti u Voj-
sci Srbije, odnosno Ministarstvu odbrane. Naravno, u skladu s
principima reforme sistema odbrane, uop{te. Prebrodili smo
najte`i period, a to zna~i da smo se pribli`ili re{ewima kakva
imaju savremene armije u svetu. U prvoj fazi razvijali smo prio-
ritetno bazi~ne vojne sportove: streqa{tvo, orijentiring,  penta-
tlon, padobranstvo, a potom borila~ke i individualne sportove...
Uspostavqen je prepoznatqiv sistem rada u ~ijoj je osnovi ideja da
vojni sport mo`e da ubrza razvoj srpskog sporta uop{te. Nismo
`eleli da zaostajemo ni korak i uspeli smo u toj nameri. Siste-
mom selekcije, iz {iroke baze, razvijali smo bazi~ni i takmi~ar-
ski sport.

Uspeli smo da u~vrstimo
ugled u Me|unarodnom savetu za
vojne sportove (CISM), {to je
nadgradwa poverewu koje sti~e-
mo od ~lanstva 2003. godine.
Imamo delegaciju u CISM, koju
smo uspeli da pro{irimo ~lano-
vima Ministarstva za sport i
omladinu Vlade Srbije, Mini-
starstva spoqnih poslova i
Olimpijskog komiteta Srbije.
[ef delegacije na{e zemqe pri
ovoj zna~ajnoj me|unarodnoj mul-
tidisciplinarnoj vojnoj organi-
zaciji je general-major mr Vido-
sav Kova~evi}, na~elnik Vojne
akademije. Formirali smo i
kancelariju za vezu sa CISM.

Sebe vidimo kao integral-
ni deo srpskog sporta, odnosno
sport posebnih grupa. Bi}e  da-
leko lak{e da,  kao deo nacio-
nalnog sporta, boqe sara|ujemo sa svim sportskim civilnim
strukturama, od ministarstava do saveza.

[ta nam jo{ nedostaje?
– Pre svega normativna regulativa. Na woj treba jo{ da po-

radimo. To je jedna od prepreka u planirawu daqeg razvoj. Zbog to-
ga moramo sa~ekati usvajawe zakona o odbrani i Vojsci. Tada  }e-
mo u vidu podzakonskih akata ta~no regulisati i oblast vojnog spor-
ta – obja{wava pukovnik Bo{kovi}.

ZLATNA SREDINA
Zahvaquju}i ogromnim naporima i sistematskom radu, od

evropske provincije stigli smo u zlatnu sredinu svetskog vojnog
sporta. Slika navedenog je nedavni nastup na{ih takmi~ara na
Svetskim vojnim igrama u Indiji. Pisali smo i pri~ali o tome, a
mesta za analizu ima uvek. Po snazi konkurencije radilo se o
pravim olimpijskim igrama. Jedan od dokaza su oborena tri svet-
ska rekorda. Nastupali su planetarni {ampioni, prvaci konti-
nenata, imena od kojih zastaje dah. Bez obzira na sve, pripadni-
ci Vojske Srbije lavovski su se borili i plasirali se u zlatnu
sredinu.

– Postojale su dve koncepcije ekipa. One koje su do{le po
pehare, medaqe i mesta na pobedni~kom postoqu, i one druge. Te
druge nisu prikazivale profesionalce i slavom oven~ane spor-
tiste kao pripadnike svojih armija, ve} su iz svoje {iroke baze,
kao slike stvarnog dometa sporta i fizi~ke obuke, birale najbo-
qe u svoj sastav. Mi smo daleko bli`i tom shvatawu. Amerikanci
su, na primer, pri dnu lestvice osvaja~a medaqa. Za{to? Zato
{to su hteli da vide koliko wihove stare{ine i vojnici stvarno
mogu kada iza|u na crtu profesionalnim sportistima. Mi smo
tako|e `eleli da vidimo gde nam je objektivno mesto i sa te stra-
ne smo veoma zadovoqni. Svi su opravdali o~ekivawa, borili
su se zdu{no i nema im se {ta prigovoriti. Ste~eno je dragoceno
iskustvo i to je u ovom ~asu najva`nije. I jo{ ne{to, bili smo

SPORTSKI VOD
Po~etkom godine na Vojnoj akademiji formiran je

sportski vod. Wegov marqivi komandir je kapetan prve
klase Vinko @nirda{i~ koji s puno pa`we brine o svo-
jim vojnicima. A wih je, eto, tre}a generacija. Re~ je o
vrhunskim sportistima, reprezentativcima kojima je
omogu}eno da treniraju i pripremaju se za nastupe u ze-
mqi i svetu. Takva praksa dala je odli~ne rezultate.
Umesto da se dovijaju kako da „eskiviraju” uniformu i
unedogled odla`u dug prema otaxbini, sada se br`e od-
lu~uju da u~ine ono {to im ~ast i zakon nala`u. Narav-
no, najpre zavr{avaju baznu takti~nu obuku i ga|awe a
onda ̀ ive svoj sportski i vojni~ki ̀ ivot. Do sada su pri-
padnici voda bili reprezentativci u atletici, xudou i
orijentiringu. Kada od 2010. godine budemo imali samo
profesionalne vojnike, vod }e i daqe postojati. U wemu
}e se i daqe nalaziti vrhunski sportisti, naravno i
pripadnice ne`nijeg pola, pa }e mala elitna jedinica
biti jo{ uspe{nija i lep{a.


